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Wltness Safford Questions by: Sen. Lucas

Senator Lucas: All right., DNow, what other stations
that were operating at that time that yecu knew about had the
opportunity or the possibllity of receiving it, at least?

Captailn Safford: The British were operating a mOnitoring
staticen at Hallifax, whioch I was told about by a British
offlicer who spend about two weeks in my sectirn in the spring
of 1941l. He wus a llaison offloer.

Senutor Luoas: Was that station oapable of rec-iving
a mesgaze of this character?

Captaln Safford: I don't know whether they hod any --

Senator Luogs: That 1s gll I am interested in, Just
the stations that were capable of receiving a messaze of this
kKind throughout the world,

Captaln Safford: The capabllity of any station to re-
celve that message would depend upon whether the operators were
capable of copying the Japanese Morse code. That 1s something
that I do not know for any station outside those the U.9,

Navy oontrolled.

Senator Lucas: From your previous experience in this
partl oular department and from your oareful investig:tion of
the different messages that have orme into these hearings from
these varicus monitoring 8tations throughout the world do you

know of any that were capable of dedphering the Morse node?

Captain Safford: I do not know what the cualificaticns of
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Witness Safford Que:d tions by: Sen. Luocas

| the operators at Hallfax were or at other statlions, outside of

our own U.S. Navy controlled.

Senator Lucas: So outeide of the two statlons in the

IlUnitod States yocu do not know of any others in the world that

were oapable of receiving this message?

Captain Safford: I cannot gpeolf 1cally name any.

Senator Luoas: I understand. And the records of these
two stations show that they did not, as I unders-and 1%, in-
tercept a message of thils kind on December the 5th?

Cap-ain Safford: The record of those two other s*ations
ocannot be loocted, It is misslng even today.

Senator Lucas: Well, are there any records of any kind,
or f rom your investigation, - as I underatand it, you hawe
pursued this rather vigorously, - show that these statlons
ever received a messagze of that kind?

Captain Sarford: There are ' no recoerds from phose sta-
tions of any sort which could be located in 1945 or at the
present time.

Senator Lucas: What is the practice with respect to
those records that come into these stations from time to time,
about keeping them or destreying them? "hat &o they do at
these ltationa?

Captain Safford: The monthly reoorts were supposed to

ba ratained for a pornanent reoord in the Navy Department.




| Witness Safford Questioris by: Sen. Luocas

Messages were submitted in duplicate. One set of messages
was broken up for immediate use at the time and thelr ldentity
108t. The other set of messgges was supposed to be retalned
for permanent record.

Senator Lucas: Well, have ycru examined the various
stations t hroughout the United States with respect to monthly
reports?

Captain Safford: T have requested them and I have been
informed that those monthly repcrte for November and December
1941 for those two stationa, as well as all their intercepted
messages of any nature, could not be looxated.

Senator Lucas: What about the other stations in the

United States? ''hat about thelr monthly reports?
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Captain Safford: The remaining station of Win:e» Harbor,
Maine, the monthl; reports were located or at least were made
avallable to me two months ago -- I mean t wo weeks ago
' although they cculd not be located two years ago., However,
| none of the intercepted messages from Win'er Harbor for this
period oan be lon:ted now, or two years ago. 'Ve have one more
station, which 18 Bainbridge Island near Bremerton, Washington,
and we have both the monthly reports and the complete file of

interoepted messages.

| Senator Lucas; Would there be any reason why these

i
| monthly reports, say, for November should not be sent 1n here
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to the Department?

TR | Captain Safford: They werd sent in and reocelpt. was

1 given by the Department, reoceipt was acknowledged by the De-

o |

| partment and Af by any chance it miscarried in the mail a

0 duplicate would be sent in from the station. The s tation

7 |l kept a duplicate report and also a third set of messages which
8 they held until after they had heard, after they had received
0 word from the Navy Department that the previous report and

10 || previous messages had been received.

I Senator Lucas: You have stated that the station at

| 8ingapore and the station at Austrlia, the station at Correzi-
1.8 dor and the station at Java used both the volce end the Morse
1 ||method in transmitting messages. Is that right?

15 Captain Safford: 1 belleve I sald I was doubtful as to

3 Q 'NOLONIHSYM Nvd § QYA

16 |l which series they had listened for and indicated that by a
|

17 question mark.

18 || Cenator Lucas: How about those at Corregider? Yru Just
tv || had Corregidor volce and Morse and the three remaining sta-
20 tions you do not know?

|
-3 T Captain Safford: Corregildor had voice and Morse and

22 Pearl Harbor for volce only and the others I do not know

23 ||whether they listened for one or the other or both,

24 Senator Lucas: Well, they ocould have received the

moscege &t Corregidor?

i
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Witnees Safford Questions by: Sen. Lucas

Captain Safford: They oould have received the message

at Corregldor.

genator Luocas: #nd we were supposed to have the best

men in the Paciflo in every branch of the Naval service there,

were we nott?

Captain Safford: That 1s correct.
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Questions by: Sénator Lucas

VW1tnaas Safford

Senator Lucas: On page 12 you said, "Kramer distinctly

recalls that the winds message was shown to him by the GY

watch officer after 8:30 a.m. on that date."

Captain Safford: That 1s correct.

Senator Lucas: You are sure that is not the false
| winds message that you are talking about here?

Captain Safford: XKramer told me that shortly before

Christmes of 1945, either in his room or in the rotunda
just outside of it.

Senator Lucas: When was that? Just before Christmas?

Captain Safford: Just before Christmas, during the
aarly part of this investigatlon.

Senator Iucas: And you were talking about the winds
execute message?

Captein Safford: We were talking about the winds
esxecute message.

Senator Iucas: You are sure he knew what you were
talking about?

Captaln Safford: Yes.

Senator Lucas: You féllows did not know what you were
talking about when you wrote that letter in December, I think
‘t was; did you?

Ceptain Safford: We certainly lmew what we were talking

swbout this time.
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| Witness Safford Questions by: Senator Luocas

Senator Lucas: You say this is a tip-off which would
nsrevent the United States Pacific Fleet being surprised at

Pearl Harbor?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Lucas: Well, if it was simply & war message
and did not give any place of attack, how did you figure that?
_ Captain Saf;ford: It gave a tip-off that we could expect
| wvar almost immediately.

Senator Lucas: Everybody knew that. It was testified
around here that they all knew the war was imminent, as the
result of messages received. You make the statement here
+hat this was a tip-off in the event the Japanese would
attack Pearl Harbor. I would like to know what the basis
of that wvas.

Captain Safford: This was positive to me, it was positive
evidence that Japan was going to rejec our terms as pre-
cented in the note of November 26 and declare war on the
United States.

Senstor Lucas: Well, you were very much excited about
this message, too, were you not, when you got 1t?

Captain Safford: My main excitement had been as to
she question of --r

Senator Lucas: Well -=-

Captain Safford: Yes, I was.
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Witness Safford Questions by: Senator Lucas

Senator Lucas: I mean by that you were highly satisfied
tﬁat you had received it? |

Captain Safford: Highly satisfied ‘that I had received it.

Senator Lucas: You knew war was imminent as the result
of that message?

Captain'Safford: Yes, sir,

Senator Lucas: You knew war was more imminent following
the beginning of the receipt of the l4-part message, did
you not?

Captain Safford: That 1is correct.

Senator Lucas: Notwithstanding tha.t* you knew war was
imminent when you received the winds message, and notwith-
standing you knew war was imminent when you received the
maginning of the li-part message, you left on Saturday,
December 6, at 4:30, when this message was coming in, and
gou never knew any more about the li4-part message until
after the bombs struck Pearl Harbor?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Lucas: You told Senator George that you knew
war was I1mminent within two or three days after the receipt
of this so-called winds message. Did not you believe that
.t was your duty to stay right around as close as it was
possible from that time on, to see just what would happen?

Captain Safford: I had done everything I could do by
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Questions by: Senator Lucas
4:30 p.m. on Saturday, December 6.
Senator Lucas: You were not interested in whether

they struck us or did not?
Captain Safford: I was very interested, but there was

wiothing I could do to help.

Senator Lucas: I only ask this question because under
i:he heading "Distribution" you say:

"I immediately sent the original of the winds message
up to the Director of Naval Commnications (Rear Admiral
Noyes) by one of the officers serving under me and told him
to deliver this paper to Admiral Noyes in person, to track
aim down and not take "no' for an answer, and if he could
not find him in a reasonable time to let me know."

You did not show the same concern about the l4-part
message a8 you tell us you showed about this winds message?

Captalin Safford; We had orders -- no, sir.

Senator Lucas: In other words, you did not tell those
delivering the winds message to track anybody down, that
Lf they could not find the fellow to be sure to report back

to you?

Captain Safford: Will you please repeat the question, s8ir?

Senator Lucas; I say you did not show the same concern

about this 14-part message, which was a message that brought

- us closer to the peril than the winds message. That is a
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Witness Safford Questions by: Senator Lucas

1ittle difficult for me to understand. You knew these

messages were coming in; you knew the significance of the
cew that you read, and you did not take the same precaution
with the 1l4-pert message, with the messengers, your couriers,
or whatever 1t was, as you did with the winds message?

Captain Safford; It was not carrying out a precaution.
Ve had direct orders from Admiral Noyes when the winds
message came in to get it to him as soon as possible, to
gat 1t to him personally and he was going to attend to the
waergency distribution.

Senator Lucas: And you had no such order on the 1l4-part
wossage?

Captain Safford: I had no such order on the l4-part.,
It was handled by Naval Intelligence in the customary manner.

Senator Lucas: All right. You did not testify before
-he Roberts Comnmission?

Captain SaffOM: I did not testify before the Roberts
Commission.

oenator Lucas: You heard Justice Roberts testify that
there 'waa no winds message delivered to the Commission, did
you not?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Iucas: Do you believe him?

Captain Safford: I will believe him, as far as the
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Witness Safford Questions by: Senator Lucas

statement 1s concerned.

Senator Lucas: What do you mean by that?

Ceptain Safford: Well, it is possible that his memory
was8 not of the best on this. That was only one of many top
secret matters which were discussed and not made a matter
off official record at that time.

Senator Lucas: You contended right along that this
vas probably the most important message you ever received.
Don't you believe it would make an impression on Justice
Roberts at that particular time and he would recall 1t?

Captain Safford: I thought it would.

Senator Lucas:; You are not sure whether he saw it or
vnether he did not?

Captain Safford: I have no idea what was shown to
or discussed with Mr. Roberts, or any of the other members

of the Roberts Commission.
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Witness Safford Questions by: Senator Lucas

Senator Lucas: The only reason I ask this questlon,
sir, is because you stated flatly that it was presented to
the Roberts Commission, that 1t was being assembled by
Admiral Noyes for being pregented to the Roberts Commission,
and that gives an indication, at least, that you believed
this was presented to the Roberts Commission.

Captain Safford: That is what I was Informed at
the time, that these papers were being assembled to be
shown to the Roberts Commlission.

Senator Lucas: As far as you are concerned, you are
not sure whether Roberts remembers whether it was in there
or not?

Captain Safford: I have no idea whether he remambers
that or whether he was ever shown 1it.

Senator Lucas: With respect to Captain McCollum,
whO was the head of the Intelligence Branch of the Far
Eastern Division, and you were working very close to him,
as I understand, you did not submit to him a copy of the
so-called winds message at the time it came in?

Captain Safford: Not to him personally from me., It
was handled through our liaison officer, who was Captain
Kramer,

Senator Lucas: Do you now say Captaln Kramer talked

to McCollum about this sc~-called winds execute message?
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| Captain Safford: I do not know what Captain Kramer

| ever said to Captain McCollum on the subject.

Senator Lucas: You sent the message direct to Noyes
because he had requested you to do that?

Ceptain Safford: He had directed that that be done.

It was an order, not a request.

Senator Lucas: Now, is that the only time that Noyes
ever directed you, during the months of November and December,
to send a special message of that kind to him?

Captain Safford: That i1s the only time that I ever
recall at any time.

Senator Lucas: At any time? In the regular routine

of affairs, McCollum would be the first fellow to get the
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message, would he not?

Captain Safford: The first man assigned from Kramer

-
o

who had any responsibility for it. Kramer usually showed
me the message on the way up to McCollum as a matter of
convenience, to keep me posted, and also to see if he
could explain the clrcumstances and aignificance'clearly,
so then they could ask him questions and he would have a
clearer story to tell the other officers that he showed

the messages to.

Senstor Lucas: But you never talked to McCollum

about this messags at g119
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Witness Safford Questions by: Senator Lucas
Mr. Murphy

Captain Safford: I never talked to McCollum
about this message at all.

Senator Lucas: And McCollum was the man upon whom
the Naval Intelligence depended for his proper evaluation
of intelligence, as far as the Far East was concerned?

Captain Safford: That 1s correct.

Senator Lucas: I think that is all, Mr. Chairman.

The Vice Chairman: Mr. Murphy of Pennsylvania will
inquire, Captain.

Mr. Murphy: Captain Safford, I understand this morning
you were shown a photostatic copy of a letter dated Janvary
22, 1944, purporting to be signed by you, and, as I under-
stand it you said you did sign that letter addressed "My
dear Kramer-san."

Captain Safford: Yes.

Mr. Murphy: That letter was dated January 22, 1944,
was 1t not?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Murphy: I wish counsel would hand the witness
a copy of the letter so I can go over it with him,

I would like to go over it with you, Captain. The

letter which was shown to you this morning hed certaln omis-

sions, did it not, certain blank spaces for certain numbers?

Captein Safford: I was not shown this letter that

'
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Witness Safford

Questions by: Mpr. Murphy
I have here. I was shown the letter that was sent, I
believe, December 22 or 23,

Mr. Richardson: Mr. Chairmen, might I suggest that
during the noon hour, we took the original letter which
refers to names by number and prepared a copy of i1t where
We retalined the number but added the naﬁe of the person,
80 the letter could be read intelligently. That is the
copy handed the witness. We could furnish the original
photostat.

Mr. Murphy: I think that is important, in view of

the testimony here, I think i1t is important to be shown

the photostat. I would like to have him read the photostat.

Senator Lucas: Is this the copy that I have?

The Vice Cheirman: I think the reporter took the
photostat with him. It is probably not available at this
time.

Mr, Murphy: It is important that we have it. In the
meantime I am going to proceed with my examination.

Captain, as I understend it, you wrote a letter to
framer, and then there was a separate code which you had
with him whereby you had certain numbers snd those numbers
7eferred to certain 1n&1v1duals, and to certain incidents;

that 1s right, isn't 1t?

Captain Safford:

I sent him such a letter, yes, sip,

T =T T T e
L]
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Witness Safford '~ Questions by: Mr. Murphy

Mr. Murphy: Who prepared the secret code?

Captain Safford: I did.

Mr. Murphy: You did.

Now, then, that secret code that you supplied to
Kramer was to refer to certain incidents by way of inter-
cepts, and also to refer to certaln idividualsg that is
right, isnit 1t? '

Captain Safford: That is right.

Mr. Murphy: Now, as I understand you, you said that
you began preperation in this case because you thought you
would be called as a witness for the prosecution against
Admiral Kimmel,

Was that an accurate statement?

Captaln Safford: Will you please repeat the question?

Mr. Murphy: Read the question, Mr. Reporter, plsase.

(The questiones recorded above, was read by the
reporter., )

Captain Safford: That is a correct statement.

Mr. Murphy: Was that before or after you read ths
Roberts report that you felt you would be a witness for the
broaecution?

Captain Safford: That was after I had read the Roberts

report.

Mr. Murphy: What was that, please?
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Captain Safford: It was after I had read the Roberts
report.

Mr. Murphy: You still felt you would be called as a
witness for the prosecution? Would that be a correct state-
ment?

Captain Safford: Yes, sir.
Mr. Murphy: And you felt you were a prosecution witness?
Captain Safford: I expected to be called as a prose-
cutlon witness.

Mr. Murphy: And not a defense witness?
Captain Safford: Not a defense witness.
Mr. Murphy: And then you went about preparing the
prosecution as against the defendant, isn't that correct?

Captaln Safford: That 1s correct, yes.

Mr. Murphy: You sent a letter to Kramer and then,
under separate enclosure, you sent th» secret code, did you
not?

Caeptaln Safdrd: That 1s x;ight.

Mr. Murphy: On January 22, 1944, you were preparing

material as a prosecution witness. I repeat that because 1

want to emphasize 1t. Is that rigat?
Captain Safford: I was not prepering material as a

prosecution witness in January, 1944,

Mr. Murphy: When did you shift? I want to be fair with
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- m——

h7 YyOu now.
Captain Safford: I shifted at the time that I had

definitely determined that the war warning message which

I saw and read on the afternoon of December 4, 1941, at
about 3 p. m., in Admiral Noyes office had not been sent
F out from the Navy Department.

| Mr. Murphy: Will you tell us when you shifted from

'I a prosecution to a defense witness? Gilve us the date,

please. Up to this moment you have held yourself up as
10 -
| preparing yourself as a witness for the prosecution, and

11 | .
now you have just shifted to the defense.

W Tell us when you shifted from a prosecution witness
13
to a defense witness.
14
Captain Safford: About the middle of January, 1944,
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Mr. Murphy: Now where were you on Saturday night the

J Gth of December, 19417 Yoﬁ wvere asked that questicn before

| and did not answer it, but I feel this committee is entitled
to an ansver from you, s8ir. Where were you and what did
syou do? .

Captain Safford: I was out with my wife visiting
feiends, and I do not recall whom we savw that morning.

Mr. Murphy: Did you do any drinking?

Captain Safford: No, sir.

Mr. Murphy: You were 3till in your pajamas the next
afternoon at 2:20, having breakfast, on December 7, 18
t“hat right?

Captain Safford: That is right.

Mr. Murphy: At 2:20 you were still in your pajamas
l.aving breakfast?

Captain safford: That is right.

Mr. Murphy: Now the fact is that the 1:00 o'clock
message was a very important tip-off, was it not?

Captain Safford: Yes.

Mr. Murphy: And the fact is further, Captain, that
-he man under you had the 1:00 o‘clock message translated
at 5:00 o'clock in the morning, did he not? Did not

Brotherhood know what was in that message at 5:00 ofclock

' in the morning of the 7th?




9973

Witness Sgfford Questions by: Mr. Murphy

Captain Safford: He knew what it meant before T7:00

o'oelock.

Mr. Murphy: Did not he know at 5:00 o'clock what was
in 1t?

Captain Safford: Not to my knowledge that early.

Mr. Murphy: Did not it teake about two minutes to
translate it?

Captain Safford: It took a little time to break it
down into its Japanese.

Mr. Murphy: Is 1t not a fact that just shortly after

=:00 o'clock, of 7 hours before Pearl Harbor, in your De-

*
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partment, while you were not in your department, they knew
that the warning was given that 1:00 o'clock was the deadline?

Isnit that right?

MOTIOWM I HMEAW
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Captain Safford: Brotherhood did, that is correct.
M Mr. Murphy: What is that?
Captain safford: Brotherhood did.
Mr. Murphy: And Brotherhood was directly under you and
vou were responsible for your subo dinate, wvereni you?
Captain Safford: Yes.

Mr. Murphy: Where were you at 5:00 o?clock in the

morning?

Captain Safford: I was at home.

Mr. Murphy: At home. The fact is further that the




AL~3

w S ATTIUIMEAW _JUA™ g QAaw

10

11

12

13

{4

15

10

17

18

10

20

el

22

23

e4

ed

| Witness Safford

|

9974

Questions by: Mr. Murphy

7th was the Navy day for translating, was it not?

Captain Safford: Yes.

Mr. Murphy: There was no interpreter who knew Japanese
in your Department, was there?

Captain Safford: There was not.

Mr. Murphy: And you are over home at a time when you
think war 1is coming, ‘becauae you have told this committee
that was was coming on Saturday or Sunday, you know that

there is going to be a time fixed which will fix the deadline,

| and you leave on Saturday afternoon at 4:30, and you do

not inquire as to anyone under you until after the war has

started; that 1s right?

Captain Safford: That is right.

Mr. Murphy: And if you had followed your subordinates
at 5:00 o'clock in the morning we would have known that 1:00
o'clock was the deadline, wouldn't we?

Will you answer that, please?

Captain Safford: My subordinate sent it over to the
Army for translation. There had been a local arrangement
made whereby the Army would provide a translator for the
7th because we had furnished the translations for the 6th,
and that was sent over in accordance with those instructions

from Kramer. Also Brotherhood called Kramer to tell him

! what was in end to be sure Kramer would come down.
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| Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Mr. Murphy: Ve are talking about you, in charge of

200 men. You, the witness before the committee, accusing

everybody else of having heard. We are now talking about you.

'I'he fact is that in your Department at 5:00 o'clock
in the morning of Pearl Harbor Day your subordinate knew
that 1:00 oclock was the time for the delivery of this
! fatal message, didn’t he?

Captaln Safford: He thought but he could not be sure.
| He was not a qualified Japanese translator.

Mr. Murphy: Did he not say that he knew what was in
that message but he was not sure; is that right?

Captain Safford: I don't know what he said.

Mr. Murphy: The fact is that you had no interpreter
there on the day you expected the war to start, did you?
Kramer was a subordinate of yours. You had no interpreter
there, did you?

Captain Safford: We had no interpreter there at the
time.

Mr. Murphy: The Tth was the Navy's day?

Captain Safford: Yes, sir.

Ml;a' Murbhj: And it was the day that you expected war

to start, wasnit 1t?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Murphy: And you are still in Pajamas having breskfast
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| Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

!

at 2:00 o'clock?

“ Captain Safford: Yes, sir.
f Mr. Murphy: Do you have any sense of responsibility

for the fallure of this 1:00 o’clock message to get to the

proper people in time? Do you feel responsible?

I Captain Séfford: Not in the least.

[ Mr. Murphy: In other words, you are not requnsiSIQ for
the failure of Brotherhood to do something about it when he
knew it was 1:00 o'clock in the day at 5:00 o'clock in the

- morning and he kneﬁ the time of delivery? Why aren’t ycu
responsible? You are responsible for your subordinate,

aren't you?

r Captain Safford: Three official Naval investigations

have listened to all the facts and none of them found me

= ——
-

responsible.

Mr. Murphy: Not one of them have gone into this, have
they? This is the first time you have been confronted with

these questions, isn't 1it?
Captain Safford: I don't believe so.

Mr. Murphy: Wwho ever aéked you about your responsibility

| and faillure to be there on Sunday, whoever asked you that

question before?
Ceptain Safford: That question was not specifically asked.

Mr. Murphy: You belisve that the best def'ense 1s an

I

IIIII—III-IIIIIlIII-IiIIIIIIIIIllFI.lIIIIIIII-IlIIIlIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII.-,
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

attack, don't you?

Captain Safford: I believe that the best defense 1is
telling the truth.

Mr. Murphy: Right. ey

Now, then, the fact is in all these investigations you
have been talking about a so~called winds execute and nobody
has questioned you as to your responsibility, since this

1:00 o’clock hour was known under you, directly under you,

| from 5:00 o'clock in the morning, isn’t that right?

Captain Safford: Approximately 5:00 o'clock.

Mr. Murphy: Everybody is asking how soon General
Marshall got it and as I understand it it was around 11:30,
and how soon Admiral Stark got 1t, which was somewhere
after 9:30 to 10:30, and your subordinate knew it at 5:00
ofclock in the morning, didn't he?

Captain Safford: Or maybe 6.

Mr.iMurﬁhy: You weren't concerned about your Department
then, you were taking some time off on the day the war was
to start; isn't that right?

Captain Safford: I was taking time out.

Mr. Murphy: You felt you had done all you could even

|| though you knew that there was a definite time of delivering

| to be fixed when you left on that Saturday afternoon?

Captain Safford: That 1s right.
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Witness Safford

Mr. Murphy: Do you think if you had followed your
Department or watched it closely on that deadline day you

wouldn'’t have seen there was somebody from 5:00 o'clock in

the morning for four or five hours to translate 1it?
What do you say to that?
Captain Safford: If I had seen that message at 5 or

6 a.m. on the 7th all I couvld have done was put in a telephone

| call for Kramer to come down.

Mr. Murphy: The fact is you or somebody would have
seen that 1:00 o'clock was significant because that was suvnrise
at Pearl Harbor, wasnit it? You knew that?

Captain Safford: I knew that.

Mr. Murphy: It was your Department that had it from
5:00 o'clock untlil at least sometime about 9:30 or 10:30
before it got to your people, wasnit it?

Captain Safford: We sent 1t over to the War Department
about 7:00 o'clock for translation. They had from 7:00 o'clock
runtil the translation was returned.

Mr. Murphy: And your Department, when you knew, and
you say you knew three days before that warwas coming on
Sunday, your Department on the day that war was supposed to
start has no interpreter on hand at all to handle the Navy's

obligation, ﬁhlch*was Tto translate the messages on Sunday,

December 7? That 1s right, isn?’t it?
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Captain Safford; On a matter of technicalities Naval

Intelligence was entirely responsible for translation. Not

Naval Communications.

Mr. Murphy: Will you please answer my question. Your

Department knew, did they not, and didn't you know, that
there wasn't a translator on hand to translate anything
in Japanese on the day that you knew the war was going to

start?

You say you are the only one in Washington now that
recognizes the -- withdraw that.

You are the one who says that you knew three days
before that war would start on Sunday, and you are responsi-
ble for the communications, and you said you saw every

translation. The fact is that in that Department, sir,
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there wasn't a person on the day that you expected war to

[
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s3tart to translate a word of Japanese, was there?

Captain Safford: Not until Kramer came down about 8 a.m.

Mr. Murphy: From 5:00 o'clock until 8:00 o’clock there
was no one in your Department on that day that war was going
to start?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Murphy: So that is three hours, isn’t it?

In other words, you blamed the Americans because you

said the Japanese had a certain notice, as I recall, but

you didnit say anything about the tnree hours in your Department,
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

did you?

Captain Safford; No, sir.

Mr. Murphy: Now, Captain, let me go over this letter
with you, if you will, please.

"NAVY DEPARTMENT
OFFICE OF THE CHIEF OF NAVAL OPERATIONS
WASHINGT ON
| 22 January 1944."
q And as soon as we come to anything that you feel 1s
not correct, sir, please stop me.

"My dear Kramer-san:

"Thanks for your very prompt reply. I did not receive
| your December 28th letter till January 17th, and had almost
given up hopes. What a break for you, as well as the cause,
to be ordered to Admiral Halsey'’s staff. I can see the
hand of Providence in it."

What cause? My question is, what cause? You say
"as well as the cause".

"What a break for you, as well as the cause."

What was the cause?

Ceptain Safford: I didn't know if ;Cmmer would under-

| stand that or not.

Mr. Murphy: Will you please tell us, sir. They are

your words. What cause, please?
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Captain Safford: I meant the cause of Admiral Kimmel.

Mr. Murphy: In other words, you were bending every
effort to have Admiral Kimmel freed, weren't you?

Captain Safford: At that time,

Mr. Murphy: Yes. Now, after December 7, 1941 you
did not remain in Washington, did you?

Captain Safford: I was attached to the Navy Department
throughout that peripod.

Mr. Murphy: Weren't you on the NEW MEXICO?

Captain Safford: I was on the NEW MEXICO from about
1934 to 1936.

Mr. Murphy: Then you have not left Washington from
December 7, 1941 for official assignment until today?

Captain Safford: Except on temporary duty.

Mr. Murphy: At any rate, we proceed:

"I am sending by separate cover (airmeil) a condensation
code ©o use. If you want to add to it, use Nos. 151-200,
inclusive. I would like to hold 1t down to a single sheet
of paper. I am also sendingYby ordinary mail a copy of
#35 «="
which was the Roberts report, was it not?

Captain Safford: That is right.
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy
Mr. Murphy: "--and a clipping to give to #42 --"

Which was Admiral Halsey, was it not?
Captain Safford: That is right.

Mr. Murphy: "--at some auspicious occasion. You

will understand this letter better when they arrive.”

What was the clipping?

b

Captaln Safford: That was a clipping from the Saturday

Evenlng Post.

Mr. Murphy: About what?

Captain Safford: It was an article about Admiral
Halsey which had beenwitten by a Reserve officer who I
think w as on his'ataff.

Mr. Murphy: In which you learned Admiral Halsey had
said; sir, that ne would devote his life after retirement
to having Kimmel freed; 1s that right?

Captain Safford: Right.

Mr. Murphy: You wanted to send that clipping to him
and have Kramer turn it over; right?

Captéin Safford: Right.

Mr. Murphy: Now, the next paragraph:

"With regard to taking #42 (Admiral Halsey) into
confidence walt patiently for the proper moment, and then
shoot the works. Tell him everything he will listen to,

end show him whatever documentary proof you may have, Use
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l your own Jjudgment and don't force the issue. Do as good

Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

| e Job as you did on #136 (December 6, 1941) --"

What_jdb did he do on that?

Ceptain Safford: .The distribution of thet message to
the various people for whom the Navy Department was raspon-
sible.

Mr. Murphy: Right. And it follows:

"--and #137 (December 7, 1941)."

Captain 3afford: That 1s the same thing,

Mr. Murphy: "In my opinion, the proper moment for

disclosure would be any of the following:

<
b
a
0
w5
L
o

J

1

(a) #42 (Adniral Halsey)is detached
from Sopac; --"'

That 1s The South Pacific?

ACToAIi~2a N

-
—

Captain Safford: Correct.

-
—_—

Mr. Murphy: "(b) #5 (Admiral Wilkinson) is detached
. f'rom Sopac;
"(¢) #10 (XKramer) is detached from Sopac;
"(a) #9 (McCollum) calis on #42 (Admiral
Halsey) or #10 (Kramer);
"(e) #18 (Rochefort) calls on #42 (Admiral
.thﬂﬁy) or #9 (Kremer); --"

At that time you hed become counsel for the defense,

had you not, an advocate for the defense instead of a
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy
witness, hadn't you? Is that a fair statement?

Captain Safford: That is a fair statement.

Mr. Murphy: 7You were planning and plotting then
different ways of getting evidenceto prepare for a defense
when the occasion arose; isn't that right?

Captain Safford: That is right.

Mr. Murphy: Next:

"(f) #42 (Admiral Halsey) discusses
#31 (Admiral Kimmel) on attack on

#92 (Pearl Harbor) in your presence;

In other words, you were telling Kramer to wait for
the auspicious moment when he might get Halsey's ear and
then start to work together with Halsey; isnit that right?

Captaln Safford: That 1s right,

Mr. Murphy: Next:

"(g) #42 (Admiral Halsey) asks you the
reasons for the alleged failure

of 20-G to know what was going on;

That would be Kramer that you were suggesting?
Captain Safford: That is rigat.
Mr. Murphy: "(h) #137 (December 7, 1941)(plus 3 years);

"(1) #6 (Admiral Turner) visita #42
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

(Admiral Halsey);
"(3) #42 (Admiral Halsey) visits #6
" (Admiral Turner)."

The next paragraph:

"Be prudent and be patient. I am justbeginning to
get things lined up on this end.”

By that you meant what?

Captaln Safford: By finding out what happened.

Mr. Murphy: Finding out what happened, or lining up
evidence?

Captain Safford: Lining up evidence. Not witnesses.

Mr. Murphy: Not necessarily what happened, but lining

up evidence?

Captain Safford: Evidence.

Mr. Murphy: Not necessarily what actually happened, but
evidence; isn't that right?

That 1s a keen question, now. Think before you answer
1t.

Captein Safford: Evidence 1s the answer I want to make.

Mr. Murphy: What is 1t?

Captain Safford: Evidence is the answer I want to make,

Mr. Murphy: Do you understand the distinctio between
the two now? That is an important question. Do you under-

stand the question?

& R R AL R TR s
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Murphy: And you want to meke the answer "evidence"?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Murpay: "No one in #15 (Opnav) can be trusted."

Will you give us who you felt was not worthy of trust
in the Navy of the United States during the course of the
war on January 22, 19447

Captain Safford: That 1s a rash statement; I will not
expand 1it.

Mr. Murphy: It is a rash statement, is 1it?

Captain Safford: Yes.

Mr. Murphy: "No one in #15 (Opnav) can be trusted,"”
sald you.

Di1d you mean also Admiral King, at that time? Wasn't
he in Opnav?

Captain Safford: No; he was Commander in Chief, U.S.
Fleet and was not in Opnav.

Mr. Murphy: Tell us who was in.Opnav who couid not
be trusted, even though it is a rash statement? You made
a lot of statements here, sir. Let’s find out who couldn't
be trusted.

Please give us some names,

Who do you mean then couldn't be trusted on January 22,

1.944 7
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy
Captain Safford: I will not give any names.

Mr. Murphy: You will not? You refuse? I ask you

to tell us. You are now under oath. Please tell us, sir,
who you say there cannot be trusted, because, sir, that 1is
| an important accusation. It 1is an.accuaatidn against one
| of the ilmportant deparimentu of the U, S. Navy during the
war.

You were making assertions. This is going into tﬁe
papers of the country as well as are your other statements.

You say "they cannot be trusted." Who were you saying
could not be trusted?

Names, please.

Who could not be trusted?

Senator Lucas: He says all of them.

Mr. Murphy: I would like to have names.

Here is a man meking an accusation in writing. This
is going to the papers.

You, sir, & Captain in the U. 3. Navy, say:

"No one in #15 (Opnav) can be trusted.’

Who did you mean?

I don't want any sweeping statement. We are goling to

get down to details. Who could not be trusted?

Names, please.

I am 8till waiting. Waiting,

Will you please give
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Witness Safford Questions by: Mr, Murphy

us the names as to who could not be trusted in Opnav.

Please, sir.

What did you mean by saying no one in No. 15, Opnav,
can ve trusted?

The Chairman: Do you wish to answer?

Captein Safford: I would ﬁrerer not to answver.

The Chairman: Do you want to refresh your recollection
about the names?

Captain Safford: I prefer not to answver.

Mr. Murphy: Mr. Chairman, I submit when an of'ficer of
the U. 3. Navy, a Captain, who has made some statements
before the commlttee over the past three days, says no one
in Opnav can be trusted, in view of the statements of this
morning, should be obliged to answver.

Senator Lucas: This was made in Januery, 19447

Mr. Murphy: 1944, during the course of the war.

The Chairman: The Chalr thinks you should aanswver if
you can answer. We are trying to hold these hearings in
public without concealing anything, and 1t occurs to the
chailr that you have no mere right to conceal anything than
any other witness, or the committee itself has & right to
conceal anything that 1s pertinent.

Captain Safford: That was a private letter to Commander

Aramer.
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

The Chairmen: It was a private letter, but it per-
tained to public business, and a very pertinent inquiry
which we are undertaking to go into. It raises the ques-
tion of whether any letter of that sort can be regarded
as privilege.

Mpr. Murphy: I think, Mr. Chairman, it is also perti-
nent, because 1t shows the state of mind of the witness.

You have made certain accusations againaf others. Now
here is another one. You say they cannot be trusted.

You refuse to answer?

Ceptain Safford: I would rather not mentlon any names.

Mr. Murphy: But sir, a statement 1s going out to the
papers of the country. You said no one in Opnav could be
trusted. That would include everybody in it. Do you mean
that there wasn't one single person in Opnav? What did you
meen by Opnav? What was Opnav?

Captain Sufford: Opnav is Naval Operations.

Mr. Murphy: Now, did you mean -- I will try to help
you -- did you mean that there wasn't one person in Navy
Operations on Jenuary 22, 1944 worthy of trust?

Captain Safdrd: No, sir.

Mr. Murphy: What did you mean? What did you mean?

Captain Safford: I meant that there was no one that I

rpnew of that I desired to confide thias Information to
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Witneas Safford Questions by: Mr. Murphy

Mr. Murphy: Who would work with you; is that right?

Captain Safford: Yes,

Mr. Murphy: The next sentence;

"Premature action would only tip off the people who
framed #31 (Admiral Kimmel) and #32 (General Short) and
will also get #8 (Safford) and #10 (Kramer) into very
serious trouble.”

What did you mean by that? How would it get Safford
into trouble if he was doing the right thing?

Will you answer that, sir?

St1ll waiting.

The Chairman: Go ahead. Answer if you can. You
must have some sort of an answer to that.

Captain Safford: What I meant was that nothing should
be done in the way of making any statement or anything
of that sort until the expected court martial, or the expected
investigation at that time which had been directed by
Congress had taken place, so I could come on the witness
stand, or Kramer could  come on the witness stand and present
the facts.

Mr. Murphy: And spring a surprise; is that right?

Captain Safford: Not necessarlly.

Mr. Murphy: What is 1t?

Captain Safford: Not necesserlly.
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Mro.ﬁurphy: Haw'wpuld you get into trouble, what
trouble could you get into for telling the truth, if you
were teling the trﬁth. Who would make trouble for you?

Captain Safford: I was standing almost alone at
that time.

Mr. Murphy: Who would maske trouble for you, sir?

Captain Safford: Anyone who doubted the accuracy of
my statements.

Mr. Murphy: fou 88y :

"Premature action would only tip off the people who
framed Admiral Kimmel and General Short."

Who did the framing of Admiral Kimmel and General Short?

Name names, please.

That also is a serious accusation.

Names.

Do you know that to frame anybody 1s one of the meanest
and lowest crimes?

Captaln Safford: Yes, sir.

Mr . Murphy: Now, then you say some people did frame
these two people;, Admiral Kimmel and General Short. Who
framed them?

Captain Safford: I do not know.

Mr. Murphy: Who do you refer to and who are you cautlon-

ing Kramer against?
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Witness Safford Questions by: Mr, Murphy -

"Premature action would only tip off the people who
framed Admiral Kimmel and Gensral Short."

Who were you referring to?

Captain Safford: 1 was referring to the War and Navy
Departménta in general, but not to any specific individual s
that I can identify. ;

Mr. Murphy: Captain, you wouldn't accuse the whole N
War and Navy Departments with the stigma of the vile crime
of framing anybody? Gan.you.nﬁrrow i1t down? {

Captain Safford: Well, I will narrow it down to the |
people concerned, the General Staff ani officers.

Mr. Murphy: In other words, you felt that the General by
Staff of the U, S. Army under General Marshall, and the i:
Gensral Staff of the Navy under Admiral Stark had framed
Kimmel and Short; is that right? {

Captaln Safford: I felt that way.

e =

-.-J_ ." “ﬁ' ¥ - -__‘.

Mr, Murphy: Yes. Would you include anyhody else?

Captaln Safford: No.

= ——
.'I

Mr. Murphy: Well, what about Admirsl Standley and
Admiral Reeves, both distinguished and able officers of the
U. S. Navy with long and honored careers? L

This 1s after you had read the Roberts report. Did you

feel that they too were in on the frawming?

Captain Safford: No, sir. I had served under both of
them,
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy -

Mpr. Murphy: What is that?

Captain Safford: No, sir. I had served under both
of themn. '

Mr. Murphy: Well, do you feel the Roberts report wes
g falr one, and an honest one? '

Captain Safford: From the testimony which I have read,
and their interpretation as given by Justice Roberts, I do.

Mr. Murphy: In other words --

The Chairman: You do what?

Captain Safford: I feel that the Roberts report was
a falr report.

The Chairmen: All right.

Mr. Murphy: I go on.

"Yet we nust have the backing, the rank, and the prestige
afforded by #42 (Admiral Halsey)."

What did you mean by thet, "We must have the backing,
the rank, and prestige afforded by Admiral Halsey."

Captain Safford: I meant Kramer and I could do nothing
by ourselves.

Mr. Murphy: "Tell #42 (Admiral Halsey) that I knew
#31 (Admiral Kimmel) was a scapegoat from the start, but

I did not auapéct that he was the victim of a frame-up until

affout #2114 (November 15, 1941)(plus 2 years)--"

In other words, you have just said you agreed with the
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Roberts report.

You now say, in this sentence » that you knew he was
a scapegoat.

Do you think those two are consistent?

Captain Safford. VYes.
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

| on November 15,

of a frame-up and you found out he was a v

Mr. Murphy: You do?

Captain Safford: I do.
Mr. Murphy: And you repeat then that he 1s the victim
ijctim of a frame-up

1941. What facts 1ead to that conclusion?

Captain Safford: I said I did not even susplcion him

| until then.

Mr. Murphy: What led to your suspicion?
Pardon me. There was something left out there:

" __ until sbout #114 November 15, 1941 (plus 2 years),=--"

Did I read that?

Captain Safford: I thought you dld.

Mr. Murphy: Yes. Will you tell us vhat led to your

suspicion? What led to the suspicion at that time?

Captain Safford: That was the discovery that we could

£4nd no copy of the winds message Or any intercepted messages

from the East Coast intercept stations, and plus the fact
that there was no mention in the Roberts Report anywhere

about the warning message which I saw on December 4 and

described to this committee but did not get sent.

Mr. Murphy: Captein, the Roberts Report apparently

approached the propos 1tion from this way, what did Admiral

Kirmel and General Short do with the information they had.

You understand?
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Ccaptain Safford: I do.

Mr. Murphy: And they concluded from what they

actually had certain things that followed. You said you
thought that was a fair report; 1s that right?

captain Safford: That is right.

Mr. Murphy: Now, then, you feel, T take it, that if
1
certain information had been sent to them, added information,

' the result would have been different; is that right?

Captain Safford: That is right.
| Mr. Murphy: Let me go on with your next sentence.

You say you had thet suspicion in November 1941 plus 2 yea.ra:.
You say:

" __ eould not confirm it until #132 (December 2, 1941)
(plus 2 years), and did not have absolute proof until about
January 18, 1944. #8 (Safford) has overwhelming proof of
the guilt of #15 (Opnav) and #65 (General staff) plus a
1ist of about 15 reliable witnesses."

Will you give this committee your evidence of the
overwhelming proof of the gullt of Opnav and the General
Staff?

Captain Safford: 1 was referring'to the winds execute

which had been received and no actlion taken on it.

Mr. Murphy: You said this morning, sir, right before

the noon recess, and after this letter had been shown to you,
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Witness Safford . Questions by: Mr. Murphy
as I recall it -- you saw that letter earlier, didn't you?

Captain Safford: I did not see this particular letter.
This had been introduced as evidence but I had not seen 1it.

Mr. Murphy: All right. You didn’t know we had that
one, did you?

Captain Safford: I saw & letter introduced as evidence.
I had not read it.

Mr. Murphy: You didn’t know the committee had this
letter or that it was in existence, did you?

Captain Safford: I didn't know you had 1t before you.

Mr. Murphy: You thought it was destroyed, didn't you?
This letter?

Captain Safford: My copy had been destroyed.

Mr. Murphy: You never expected Kramer to produce 1t,
did you? I mean this morning.

This morning, when you were testifying in answer to
Judge Clark and Senator Lucas you dldn’t expect this letter
would ever turn up, did you?

Captain Safford: I did not know anything about this
letter. In fact, I never thought about 1it.

Mr. Murphy: Before the noon recess you sald to Senator
Lucas that you wanted to change your testimony, that you

didn't want to say that you had a suspicion directed to

Admiral Sterk and General Marshall, and here you say you have
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

absolute proof, overwhelming proof, you say "and did not

have

absolute proof until about January 18, 194%4."

Then you have "overwhelming proof of the guilt of Opnav

| and the General Staff."

What do you want to do with your statement just before

*he noon recess in view of that?

Which one do you stand on, your answer to Judge Clark

I or your answer to Senator Lucas?

\

Ceptain Safford: I will stand on the answer to Senator

| LU.O&B o

Mr. Murphy: Will you outline to this committee all

of the evidence you have in the way of absolute pr'oof and

overwhelming proof of the guilt of Opnav and the General

staff in addition to what you say is the fallure to find

a winds execute in the files?

Is thet what you call absolute proof and overwhelming

proof of the guilt of all of the members of the staff of

the Army and the Navy?

Captain Safford: That plus the disappearance of

official documents.

Mr. Murphy: Which documents, outline them, please.
Captain Safford: Which I have referred to.

Mr. Murphy: In connection with this examination I would

like to have you outline them, because I want to go to them.

W L
+
-
g — - . e —




S AOTIWVIHZAW JUAY &2 ORAW

-
-

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

ed

24

9999

Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Captain Safford:; There was the document JD-1 No. 700l.

Mr. Murphy: What else?

Captain Safford: And at that time there were no reports
from any of the four East.‘ Coast intercept stations which
could be located. Two are still missing. Two have subse-
quently made their appearance. And all the intercepted
message files from those four stations were missing then
and are still missing.

Mr. Murphy: What does "S" mean? What station?

Captain Safford: S, Bainbridge Island, Washington.

Mr. Murphy: What?

Captain Safford: "S" stands for Bainbridge Island,
Washington.

Mr. Murphy: Let me go on & little bit and then I will
come backs

"Please answer the following questions by Item No.: ==-"
Senator Lucas: Will the gentleman yieid?

Mr. Murphy: Yes.

Senator Iucas: Did the witness name the 15 witnesses?
Mr. Murphy: I beg pardon. I want to go to that.

You say:

e plus & 1list of about 15 reliable witnesses."

Will you let the committee have what you are referring

to there, that you told Kramer you had, so we might look them
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

| over.

Captain Safford: These were all witnesses or people

| who had told me at this time, by that time, that they knew

of the receipt of the winds execute message.

Mr. Murphy: Will you please give us the names? .

Captain Safford: I cannot give them to you from memory
but I did give them, I believe, in my testimony to Admiral
Hart.

Mr. Murphy: You gave Admiral Hart a 1list of 15 reliable
witnesses; is that right? And the same ones who vere
referred to when you wrote Kramer?

Captain Safford: I belleve so.

Mr. Murphy: Do you know of one witness now vho will
corroborate you, one reliable witness?

Cal;tain Safford: I do not know what any other witness
will say.

Mr. Murphy: Well, do you have the name of any single
#itness now, who 1s & reliat;le witness, who can give anything
in the way of absolute proof or overwhelming proof of the
sullt of Opnav and the General Staff, one witness?

You said you had 15 of them. Give us one now.

Captain Safford: I can't give you any specifiic name

10w other than those I have given in previous testimony.

Mr. Murphy: Do you still say those 15 will corroborate
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

you and give proof of the guilt of Opnav and the General

staff in the light of the evidence as of today, do you

say they will corroborate you?

Captain Safford: Some of them won't very definitely.
Mr. Murphy: Well, will any of them, a single one of

them?

Captain Safford: I would rather not attempt to estimate
I what any other witness is going to say on the stand.

Mr. Murphy: You say this is extremely important and
vou want the truth. You said you hoped this would be the
last mveatiga:tiona We want the truth. Why won't you glve
8 the name of one witness that you say will corroborate
you, if you know of one? All we 'are looking for is the truth.
Let the chips fall where they may.

Do you understand my question now? You have been
shown the Hart testimony and reference is made to page --

Captain Safford: 362.

Mr. Murphy: And my question 18 now: Can you give to
the committee the name of a single witness out of the 15
whom you said were reliable on January 22, 1944 to furnish
absolute proof or overwhelming proof or any proof of the

guilt of Opnav and the General Staff of the United States

Army?

Have you some names?
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10,002

Questions by: Mr. Murphy

Captain Safford: I have names from the people who
vere listed in the testimonf before Admiral Hart who I
helieve will give me some support if not camﬁlete support.

Mr. Murphy: All right; those names,

Captain Safford: Kramer, A.D. Kramer, U. S. Navy.

Mr. Marphy: Yes.

Captain 3afford: Colonel Moses Pettigrew.

Mr. Murphy: Pettigrew.

Captain Safford: Colonel R. K. Sadtler.

Mr. Murphy: .Sadtler.

Captain Safford: Colonel R. S. Bratton.

Mr. Murphy: Anybody else?

These are witnesses who have proof of the guilt of
Opnav and the General Staff of the Army. Does that conclude
the 1ist?

Captain Safford: That concludes all the list I can
glve you.

Mr. Murphy: ‘/hat happened to the other 11? Are they
no longer reliable?

Captain Safford: They no longer make the same statements
They did two years égbo

Mr. Maurphy: Well, does Sadtler meke the same statement

that he -- did he ever make a statement about the guilt of

say General Marshall? Did Sadtler ever say anything to you

:
._!
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10,003

Questions by: Mr. Murphy

| that he felt General Marshall had violated the criminal

laws of the United States?

Colonel Sadtler did not directly.
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy
Mr. Murphy: What did he say thatwould make you think

that he believed General Marshall, General Gerow, and the

|| other generals would commit crime by ordering the destruc-

y tion of -- withdraw tﬁat.
g What did he say that would lead you to believe that
; those men were gullty of what you were referring to in
\ this letter to Kramer? I am speaking of Sadtler.
: ; Captaln Safford: I cannot estimate anything that
’ Colonel Sadtler will say specifically.
' % i? Mr. Murphy: Well, what do you have to offer to the
. E : committee by way of penerallzation as to what he might
% :3 say that will prove the guilt‘of the General Staff of the
z Army? Have you any lead? Have you any suggestion? Have
% g | you any idea, that led you to believe that they will testi-
N i fy and support you and corroborate you as to the gullt of
1 5 ; the General Staff of the Army?
* ’l Upon what do you base your statement heretoday that
a these men would corroborate you? This 1is going into the
¥ l pepers, the statement that you made that four men will
| o l corroborate you in these charges.
. - | Captain Safford: Colonel Sadtler knew of the winds
. execute.,
., ]
'f i | Mr. Murphy: What else? You say he would give us soue
| ", ! evidence of gullt of the General Starff.
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

That is part of the picture. You say he knew of
the execute.: '

Captain Safford: That there had been an execute of
the winds messaga in the middle of the week, that is, on
the 4th or 5th of December, 1941, and prior to the attack
on Pearl Harbor.

Mr. Murphy: What will he say about the guilt of
Géneral Marshall or anybody on the staff, if you know?

Captain Safford: I believe that Colonel Sadtler knows
about the destruction of the official documents in the War
Department.

Mr. Murphy: Did you ever discuss that subject with him?

Captain Safford: I never discussed 1t.

Mr. Murphy: You are Just imagining that, are you,
that he knows that?

Have you any basis for 1it?

You say yu believe he knows. What is the basls for
your belief? He knows about the destruction of the records
in the War Department.

Captain Safford: Only what Mr., Friedman told me.

Mr. Murphy: You are basing it all on Frliedman?

Captain Safford: What Friedman told me.

Mr. Murphy: Have you seen the Clark report?

Captein Safford: No.

y

M
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Mr. Murphy: Havo we Clark report?

I would like to call your attention to the testimony
of Mr. Friedman, do whorn you refer. 1

Haven't you learned that thes Clark report went inte
that whole matter and came to the ccnclusion that there was
gbsolutely no foundation for thet charge?

Captain Safford: I never heard of the Clark report
until this present investigation. I have never known thers
was such a thing.

Mr. Murphy: Well, there has been a lot of testimony
sbout it -- a lot of questions asked about 1t.

Captaln Safford: I heard something ebout it bhere in
this room.

Mr. Murphy: Iask counsel to get that. I will come back
to 1t, about Mr. Friedman, and show you exactly what he
said.

What ebout Colonel Pettigrew, what evidence can he
give, do you believe, as to the guilt of the General Staff?

Captain Safford: Colonel Pettigrew I belleve wmade an
affidevit to Colonel Clausen that he saw s written copy
of the winds execute which had coms over from the Navy. This
vas about the 4th or 5th of December 19#1.

Mr, Murphy: What evidence can he give as to the gullt

of the General Staff?
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

You see, there is quite a difference between the alleged
or actusl existence of a winds execute and the violatlon
of the criminal laws of the country in destruction or
pilfery, stealing from the files.

What evidence can he give on that sub ject? You say
he 18 a reliable*witna;a as to the guilt of the General Staff
of the Army.

Mn Keefe: Mr. Chairmen, I don't want to object, but
aren't Colonel Sadtler and Colonel Pettigrew and these
other people going to be wiltnesses, and won't their testl-
mony be the best that thils committee can get as to what they
are going to testify to, instead of speculating as to what
this witness mey think they will say?

Mr. Murphy: This man has made statements in the record.

The Vice Chairman: The Chalr is of the opinion that
the inquiry of Mr. Murphy is entirely proper.

Mr. Murphy: Will you tell us?

Ceptain Safford: What Colonel Pettigrew knows beyond
the winds message, I do not know.

Mr. Murphy: What does Colonel Bratton know about the
guilt of theGeneral Staff?

Captaein Safford: Colonel Bratton knows sbout the recelpt

of the winds execute and about his attempts to get a warning

sent out to General Short.
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Witness gafford Questions by: Mr. Murphy

Mr. Murphy: You aa.yho knew about the execute,
about the winds execute?

Captain Safford: Yes.

Mr. Murphy: On what day?

Captain Safford: About the 4th or 5th of December,
1941,

Mr. Murphy: How do you explain the fact that General
Miles sent a message, which we have before us, out to
Hawail to the G-2, on the 5th of December, asking them to
Inquire of Rochefort of the Navy 1f he knows anything about
the weather business?

And may we have that exactly so we can put it before
the witness?

I am speaking sbout the message of December 5 from
General Miles to G-2 in Hawall, asking him to look into
the questions of the winds execute with reference to weather.

The Vice Chairman: It is not in Exhibit 1.

Mr. Murphy: Mr. Masten, do you have the dispatch from

Miles to G-2 in Hawaii on the 5th of December, the Rochefort

message?
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Witneses Safford Queitions by: Mr. Murphy

Mr. Rycharison: He has 1%,
Mr. Murphy: I am referring ncw to -- mxhibit 32, is 1t?
Mr. R4ychardson: Yes.
Mr. Murphy: Exhibit 32, pate 20, (Reading)
"SENT NO. 51, 12/5
December 5, 1941.
"Agsistant Chief of Staff Headquarters

G2 HAVAIIAN DEPARTMENT
HONOLULU 1ERRITORY HAWAII

CONTACT COMMANDER ROCHEFORT IMMEDIATELY THRU COMMANDANT
FOURTEEN NAVAL DISTRICT REGARDING BROADCASTS FROM TOKYO

REFERENCE WEATHER

MILES.®

If there had been an execute on the 4th, as you say, ani

2
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if Bratton knew about 1t, - ani1 this was oertainly long be-
fore any Aegtruction of papers.'thie wae before anybody

oould possibly have slippel up, how 40 you account for this

re ssaze’

Captain Safford: Colonel Bratton inilcateil 1 n his tes-
tirony before the Arry Pearl Harbor Board investigatlon
when questioned upon that point by General Grunert that that
was the only way he oould get wordl out to General Short that

the winis exe cute hail been sent.

Mr. Murphy: Do you know of any page where he sald

anything that woul?d suggest that? Ycu say he wag egeniling
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i Witness Saffori Questions by: Mr. Murphy

th.ts out to inforr Hawail that there had been a windis eXx-

eocute?

Captaln Saffordi: Yes, sir.

Mv. Murphy: Is there anything that wouldi lead you as a
corrunications expert to even slightly indicate that or sug-
gest 1t? How in heaven's nare could anyboly get that out of

that ressaze, will you tell us?

Captain Saffori: It i1s not in the ressaze. He salAq

he thought that Roochefort hail it snd ttat his man would get

the news as soon as he contaoted Rochefort.

Mr., Murphy: Do you have any 1iea where anything like

that can be founi, in what evidence, before what BoarAi?
Captain Safford: The Avrmy Pearl Harbor Boari.

Mr. Murphy: Do you have Bratton's testimony? I have

-
>
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part of 4t here. I hawe Just a part of 1t here. Will you

Zlw mre page ~-
Senator Ferguson: I have 1t.
¥r. Murphy: You hpve 1t?

Senator Ferzuson: Yes. Here it 1s.

My, Murphy: Do you have any iiea where anything like that
can be found in that record? I have real quite a few pages

out of 1t and I haven't foundi it. Have you found 1t, or 1o

you know where it 1s8?

Gpcalin Saffori: I belleve &t 18 the last tlre Colonel
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Witness SafforA Questiong by: Mr. Murphy

Bratton testified. He appearei two or three timres.

Mr., Murphy: Mr, Masten, will you look through it in the
mreantime an1 I will go on?

Senator Lucas: Before the “ongressman goes on to the
next question will you ylelAd?

Mr. Murphy: Yes, surely.

Senator Lucas: A I recall, the Gptain this rorning

told1 we that when he wrote the letter to Gapﬁain'ﬂraner on
: Decerber the 28th, 1943 that at that tire you hai not con-
silevredl the #inis messaze at all because 1t was not in con-
tro versy.

Captain Saffori; We expeotei that 1t would turn up. I
rerely asked hir 411 he know what happened to 1t.

Senator Lucas: Yes. The point I ar waking is you 414
not at any tire 4iscuss the winis ressaze with anyone becauce
it was not in controversy at that time. That 1s what you tolA1
re this rorning, - outgiie of the one at that timre when you

. gaw it in the filee ani it was being preparei by soreone for

| the Roberts Cormission; I think that 1s what you said.
Icagmin Saffordi: That is correot.
Senator Lucas: That is your testirony. Now, you say
here that you A1Anot have absolute  proof of it until about

January 18th and T think you told1 Congressran Murphy that was

| the winis execute messaza that voun ware talking abhout

)
]
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Witness Safford Questione by: Mr. Murphy

Captaln Saffori: No, that was referring to this warning
ressaze, to this other waming ressaze which I ha1 seen ani
which was not sent; whioch I hal seen and thought was sent but
that ha1 not been sent.

Senator Lucas: Well, you were talking then, when you sald
you hd1 no absolute proof of it about January 18th, you were

talking there about the reroraniur that MoCollur prepared for

-,r_"';r_

Aqriral Wqlkinson?

Captain Sﬁffor‘l: This was not a reroraniur. Thls was a
regular mesgaze on a regular message blank and only requlred
the signature of goreone in authority to be sent.

Senator Lucas: That 1s,the MocCollur me ssage 1s what you
were talking about?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Lucas: I misunierstood you, sir. I thought you 3
were talking about the windis execute.

Mr. Murphy: Have you finighed, Senator?

Senator Lucas: Yes.
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a3 | Mr. Murphy: Mr. Chairman, this 1s a little irregular

3 but I wondered if anyone would have any objection? I refer

|
4 to page 628 of the Army Pearl Harbor Board, Cplonel Bratton

5 testifying:

6 "There were several codes sent out by the Japanese
r | foreign offlce at about this time, to thelr diplomatic
8 } orr101;13 abroad, which they hoped to use in the case or
0 i in the event of a sudden rupture of communications.
10 ’ There were several verslcns of this wind and weather code
14 1 sent out, I diaouased. these codes with my opposite

. 13 ! _© + number in the 0.N.I., Commander MoCullom, on a number of

13 ococasions., Learning from him that they were monitoring

14 the Japanese communiocation system in Honolulu as a funo-

=2 G '"NOLADNIHEYM "INYd ¥ QY M

that thelr expert there was a Commander Rochefort, who

E

!
135 l tion of naval communications, and learning also from him
18 |

v A was thoroughly famlliar with the whole matter, I deemed

13 1t advisable; on or about the 5th of December, to have

. a p— - -
e R W

19 our G-2 in Honolilu contaot Commander Rochefort, with the

)
| .
20 % end in view -that the latter ocould explain to G-2 what 1t

. 24 l waswe were walting for, and could explailn to him orally,
|
23 f with oomplete securlty, the significance of the message.
23 : G-2 did send a message."

24 Now, then, I am zoing to page 284, Top Secret Army

2% | Pearl Harbor Board, Velume "DV,
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I Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

"I diecovered from Gomﬁandor MoCullom that their
S.I1.8. man in Honolulu, a Commander Rochefort, knew
everything that we did about this, had all the informa-
tion that we had, and was listening for this Japanese
q winds-weather broadcast. He sﬁggeated that as a way out
of our 4ifflculty I instruct our G2 in Hawailil to go to

Rochefort at once and huve a talk with him, as in a

short period of time Rochefort ccruld tell C,lonel Flelder,
our G-2, exactly what was going on and what we knew,"

Do you take it frowm that that Bratton f elt there waa a

- - —

winds exaocute and that was his 1indireoct way of telling Hawaii?

Captaln Safford: There 1s more than that in the reoord. :

- o

i Mr. Murphy: Well, what do you refer to, I mean anything
féin partloular? E
! !

Captaln Safford: General Grunert, I believe, asked him i

@wh: he sent the second Miles' message and there w.s about

'a half a page of testimeny from that point.

} Mr. Murphy: 'Well, will counsel look for that?

The Vice Chailrman: He sald about a half a page further

Mr. Murphy: Oh, half a page from this point. I thought

1t was somewhere else. ;

T ———— i B W e . e = - S — - -
- —_

| Captaln Safford: About a half a psge of testimony try-

Ling to get the second Mlle messare.
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' Witness 8afford Questions by:Mr. Murphy
3 | Mr., Murphy: Let me read on: '
3 "I managed to get General Miles to 0.K. this mes- '
4 sage to G-2 In Hawall because he and I both theought that
5 we could get that message out without violating any of
6 | the policles that were then in effeot about gettin- con-
7 : ourrences from OPD,
8 | "I also had a message sent to thh Canal Zone on the
) i[ night of the 5th, to the G-2 out there. I had forgotten

g 10 !1 about this message until I found 1t in the file this

g I E morning. The document that I lay before you now 1s in the

. E 12 lq files of G-2., It 18 a paraphrase of an outgoing messaze,

2 13 ; No, 512, sent December 5, 1941, to G-2, Panama Canal

; 14 l Department. It reads as follows:

o 13 i! "! (MESSAGE DATEDDECEMBER 5, 1941, TO G-2,
18 ia PANAMA CANAL DEPARTMENT, IS AS FOLLOWS:) ;
17 “i "'In the e vent severance of diplomatic relations
18 ;; 18 near, this office will nottify yru, Japanese-U.9. E
19 ji relations are now very diffioult,’ E
zo. r

Signed, 'Milles' !

W ould that make you thnk thaton the 5th he knew there ;

® i

W
— L Y el e

|
22 |lwas a winde execute in view of that dispatch to Panama? _ |
23 l - Captaln Safford: That 18 not whet I was referring to. ‘
24 iThare is more beyond that.
2% Mr. Murphy: Well, lot me ask you about that, Here 18 a

|
|
|

_*
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| witness Safford Questions by: Mr. Murphy

messaze on the 5th of Decvember to Panama, which says:

H

|

"In the event severance of diplomatic relations 1e
near, this offlce will notify you. Japanese-U.9, rela-
tione are now very difficult." Signed "Mlles".

L Would you think that General M1lles or Colonel Bra tton

' had any information about there being an exeoute when they

—

sent that out on the 5tht?

-

| Gaptain Safford: That message 18 not oonalstent with

e —

what he had told me.

Mr. Murphy: Well, would you think that a man who waé

- ——— W

s ——

in his sound senses, - and I assume you felt General Milles

and Colonel Bratton were in their sound senses, do you?

- e —— e — -

i Captain Safford: Yes,
I Mr. Murphy: Yes. Would you think that if there had been

1

I
L]
i

! an exeoute they would send a message like that on the 5th to

Panama?

Captain Safford: I do not know anything about 1%,

e R

| Mr, Murphy: Reading from page 286:

l

I "General Russell: Colonel, this action on the 5th,
T

|

i the message to G-2, Hawallan Department, and the mese8aze

to the Panama Canal Zone, resulted from the code de-

I 8 truction message of Deocember 3, and the oconversations

about the 'wind' implementing meses age of Decerber 5, is

A that true?
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}

"Colonel Bratton: To the best of my recolleotion
and belief they were the redulte of my receipt of this
order to the Japanese ambass ador to destroy his code
and his mashine.

"Gener al Russell: 1In your message to G-2 of the
Hawallan Department you make a reference to a 'weather
reference -- 'broadocast reference weather'?

"Colonel Bratton: Yes, sir.

"General Russell: So apparently, when you said

that, you had in mind not only the destruoction of the

machines 1in Washington but also the possibility of the

implementing ‘weather' messages, 1s that true?

“Colonel Bratton: Yes, sir. As you see, I had
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been told by Cpommander MoCullum that Commander Rochefort

—
i -

e —— o —— =

had the same intercepts that we had, amd this was just a

T

device on my part to bring Flelder and Rochefort to-

gether,

— - —— o w
iy — A T R - — - . — .

"General Frank: After you had been prevented from

i a

sending a warning messaze, by Gerow?

— i g W W

“Colonel Bratton: I ocouldn't zet it out any other

wayo
"General Russell: Cplonel, I want to olarify an-

other messaze of his."

= D R e e e g — -

Now, would that be the part you meant




10018

Witness Safford Guestlions by: Mr. Murphy

Captaln Safford: That, I belleve, is the part I refer

Mr. Murphy: Well, don't you know that Colonel Bratton

)
I also ;testifled that he called Admiral Noyes on the phone
| and Admiral Noyes would not give him the kind of information

he wanted, that Admiral Noyes hung up rather briefly and

l
' that 1t was only trying to find out what Hawail might know

| when he oould not get 1t from Noyes that promptei him to

“Trtolegraph? Didn't you hear that kind of testimony?

|
I
'* Captain Safford: I did not hear that testimonj.
|

| Mr, Murphy: Well, I will go into that later. I think

you will find 1t direoctly. Now, let me go on with Your 1e tter.

A

| (Reading)
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"Please answerthe followlng questions by Iter No."

I ar reading fromw page 2.

"No. 20. Re your Iter #2, 18 (l. B. #597%" Bratton.

"21; What or whose Job in the Nawy ﬂiﬁ Col. B,'s
Job'porreaponi to0

"223 Do you know what Armry officers were notified or
shown the papers by Col. B,, ani when?

"In arplification of ry Iters #15 anA #16:

"I recall your telling me that you saw #3 about

0900 (EST) on #137. Decerber 7, 1941,

"We looked at the papers and exclalimed, My GoA:
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| Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

This means War,'"

Captain Safford: That shouldl be "He" not "We".

Mr. Murphy: What 1s 1t°?

Captaln Saffordi: That should be "H", not "We".

Mr. Murphy: It should be "He".

"He looked at the papers ani exolalmedl, 'My God:

This mweans Wavr.'®

Now, you are talking to Krarer?

Captain Saffori: No, it 1s Kramer.

Mr. Murphy: This 18 you talking about Kramer, repeating
his woris that he heardi Stark say, 1s that n ght?

Captain Saffori: Correot.

Mr. Murphy: Now, how dc you reoonoile the fact that 1f
he saw that on Decerber 7th andi he saldq, "My Go4, thls means
war', how 10 you reconclle that with having seen the winis

execute on the 4th of Deosrber when you sa;i that "1t was

- war"’?

Captain Saffori: I cannot explain thd .

Mr. Murphy: They are a little inconsigtent, aren't they,

if he said, "My God, this means war" on the 7th?

Captain Saffordi: Yes, 1t seered very strange.

Mr. Murphy: Yes, at least that. Now, then, I will go

| on further:

"Tle 1ookel at the papsers an?l exclalwe?, '¥Wy Co?, thle
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Witness Saffori Questions by: Mr. Murphy

reans war.'

“You sall, "AArirsl, 1t has meant waf for t he past
three monthe."

This 18 Kramer talking. How woulA Krarevr say that if he
knew of a winis exeoute on the 4th? That is inconsistent,
too, 1isn't 1t?

Cantain Safford: I Ao not try to explain why Kramrer
sall anything. This is what he had tol4 me in a previous

conversation an1 I was trying to check up to see was 1t true,
woui‘l he stan1 behind i1t or not.
Mr. Murphy: Yes, you wantedl to know if he woulAq gstand
behind this that you hai typed up here?
Captain Saffordi: Correct.
Mr. Murphy: This was going to be hils testirony when you
went in before some court martial, 1isnft that right?
Captain Saffordi: Correot.
Mvr. Marphy: Now, let me readl the next sentence:
"43 ocontinued: 'I must zet wordi to #31' (Admival
Kimrel) and picked up a wessage blank.
"Then another i1ea entered his mini and he 8alAd,
aDoeg #53 (General Marshall) know of thig??

nYou vreplied, ‘Most of it wae sent over to hls of-

fioe last night. This last part (#77) (Serlal 902

‘

(14) {The Finale) was seunt over ten minutes ago ani
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Witness SafforAd Questions by: Mr. Muvphy

ghouldl be on the General's 1esk by now.'!
"#3 (Airiral Stark) 4ropped the messaze blank anA
reached for the telephone."

An1l then you say, "En_& of your tale". What 111 you mean
by that?

Captein Saffori;: I mweant that was the en1 of what he hal
told1 me on tlﬁa previous occaslon,

Mr. Murphy: In other woris, you were preparing a brief
then ani1 that would be the tale he would tell, 1s that right, -
Kramrer?

Captain Saffordi: No, that was the en1 of what he told mwe.

Mr. Murphy: You say the "en1 of your tale". Youwere
referring to t he pa~t you reoslled hir telling you, is that
right?

Captaln Safford: That 1s correoct.

Mr. Murphy: All rght. (Reaiing)

"23., Can you verify or @rrect the foregoing?
"4, DA #3 (AAriral Stark) get #53 (General

Marshell) on the telephone an;l what 111 he say?™"

By the way, you were away fror the winds execute then.
You were ocounsel for the 1efense at this tire, weren't you,
the aivocate preparing a Aefense for Kirmel, isn'‘t that right?

Captain Safford: Yes, sgir,

Mr. Murphy: And going beyond the scone of anyvthing Areamt
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| Witness Safforq Questions by: Mr. Murphy

of in Navy regulations whatsoever for your office 1own there,
isn't that right?
Captain S afford: For mry office?
Mr. Murphy: Yes, - beyonAi.
Captain Saffori: Yes.
Mr. Murphy: (Reailng)
"25, Were there any other witnesses? If so, who?
96, D11 you tell #9 (MoCollumw) or #5 (Adriral
Wilkinson), or anyone else? (Be sure to tell AAriral
Halsey =-- when the timre cowres.)
Now, then, I wish you would notlce clogely Number 27 be-
cause I think it 1s highly irportant.
W27, Re your Item #15 and #16. What 4o you mean by
'general s ecurity® (L.e. lack) late in snring? Was 1t the
Chlcago Tribune leak after MiAway?"
Is that what you were referring about,to the leak you
t0l1 us about two Aaye ago?
Captain Saffordl: No, that was another one. That was
within the State Departmrent.
Mr, Murphy: Wpat 1141 you mean by that?
Captain Safford: That was a lost razlc translation that

‘was lost in the State Departrment. The Army ha4d sent it to

ther ani 1t never care back.

Xr. Murphy: What 1s 1t7 Will you readl to ths witness
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exaotly what he sald anq gsee if he means 1t?
(Answer reaid.) |

Mr. Murphy: Is that what you mean? Are you referring
now to the Chicago Tribune inocldent or referring to another
| le ak?

Captailn Safford: I thought I was answering your quésti'on.
May I have the question over azain to be certain?

Mr, Marphy: Well, let us not get 1t mixed. There were
two leaks then, as I unierstani it. There was one of some-
thing that was lost in the State Departrent?

Captain Safford: 1In 1941.

Mr. Murphy: In 1941. And then you speak of aﬁothor. What
10 you wean by "CGener=l seourlty (1.e. lack) late in spring?

|
Was 1t the Chlcago Trlbune lezk after MiAway?"

=
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Well, that Chicago Tribune incident was sore time after

. Pearl Harbor, wasn't 1t?
|
E Ceptaln Safford: That was 1942,
Mr. Murphy: Yes. Was the Chicazo Tribune business late

in the epring or was that the 3tate Department one that you

- are refering to here?
- Captaln Safford: The State Department I think o courred
in March and the Chioago Tribune in June.

Me. Murphy:' That was a case of a story in the Chicago

Tribune as to the nurber and the namas n? the Jepanese vengelan
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that were at Miiway at the time we took ther by surprise,

wasn't it?
Captain Saffordi: Yes, that 1s correot.

Mr. Murphy: And there was quite some Aisturbance about

publisghing in Ghicago or in any paper in Arerica tﬁe nawre s
of the Japanese ships e cause that might have shown to the

Japanese that we hal broken their ocofle, isn't that right?

Captain Safforl: There was a possibllity of that.

Mr. Murphy: Well, there was a very definlte possibillity,

wasn‘t there? If they had in a Chiocago paper the nawres of

‘

all of the Japanese ships taking part in the Battle of Midiway

woulin't it be a pretty goodl indiocation to the Japanese that
gorebody had broken thelr ocode or that we hal ailvance know-

ledge, sinoe that story care out irredlately after the Battle

J G 'NOLDNIMSYM 1Nyd ¥ QuY’A

of MiAway?

Captain Safford: Mr. Murphy, I 4o not want to 1odge
that question but my orders, which are in accordiance with

the Presidential directive, forbidl any reference to things

of that kinA.

Mr, Murphy: All right, we will pass that one amni we

will come to the leak you are talking sbout. You say to hir,

"What 10 you mean by 'general seourity' (1.e.lack) late 1in

spT™ ng?"* What ‘141 he mwean?

Captalin Safforl: I 411 net know whioh he wes referving

kl{_.l,lh(,.;--ii wisae UL .
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:: Witness S affori Questions by: Mr.Murphy

te. I was trylng to fini out,

Mr. Murphy: What Presiiential 4Aireotive are you refer-
ring to that stops you fror giving answers to questions in
this inquiry? Is there any Presidential 11veotive that stops
you frorranswering thie inquiry? What 40 you understani 1t
to be?

Captain Safford: I understood that I was not perpritted
to 1iscuss any magic messages or anythinzg of that nature af-
ter Decerber 7, 1941,

The Chairman: May I injeot there. You haeen't any in-
forration or knowledze concerning any Presidential Alreotl ve
looking towardl the testirony before this corrittee that llimr-
ite you in any way, have you?

Captain Safford: Sirv?

The Chalrran: I say, the President has 1ssuel no ex-

. eoutive orier 1iriting you in your testimrony before this

; oorrittes?

Captain Saffordi: That may have been an interpretation
which I recelved in writing fror Grranier Baecher, who 18
here -~ or through Cormanier Baecher. It wasnot his signa-
ture.

The Chairman: Well, if any Corrander or any other of-

ficer hag afdvisel you to that effect I think that they are

in error. The Pregident has lasgued nno order of any aort af-
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(e

feoting the nature of any of the testirony here or restrioct-

S ing any witness in answering questions that may be asked of

1 hir by this comrmittee.

i

Mr. Murphy: In aliltion to that --

¢ The Chairran: If you have been inforrel to that effeot,
7 whyp whoever Zave you that opinion 18 1n ervor.

8 Mr. Murphy: Well, the fact 1s we have been taikinz about

o || mazlo after Decerber 7th, haven't we? Haven't we hai sore

1o megsagea after Decerber 7th?

11 Captain Saffori: I belleve that t hey were all trans-

(2 || mittel prior to Decerber 7th.

N Mr. Murphy: You think then that the reason you cannot

t4 1iscuss that is because of ‘Eur interpretation of sorethling

1G that you got about mglo after Decerber 7th, 1s that right?

3 QO 'NOLOGNIHSYM TNYAd B JQUY A

16 || Captain Safford: It is not ry interpretation anil I will

b4

abide by the instruotions of the chairman of this investigat-

—— o — o — =

'8 | ing comrrittes.
Lo Mr. Murphy: May I ask this questlion: You say:

"What 40 you mean by ‘general seourlity’ (i,e. lack)

-
—— e ——— — W ——— i = -

late in spring? Was it the Chicago Tribune lesk after

Ze MidAway?"

23 Now, what were you speaking about ani what answer 414

24 || Krarer make to the questlion? Y%What leak was 1t?

Ceptain Selforid: XKreanev never answerel the questlion.

| I
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Questions by; Mr. Murphy

wWitness SafforA

Mr., Murphy: Well, what 414 you think it was?

Captain Saffordi; I was referring not only to the Chicago

Tribune story but to the subsgquent Granl Jury investigation

which had great publiolty.

Mr. Murphy: Had you ha?l ruch publicity before thls re-

port of 1t?

Captain Safford: None whataoever before this report.

Mr, Murphy: No. And you say the thicago Tribune item

411 have great publlelity?

Captain Safford: It 111.

Mr. Murphy: Well, now, why 114 you mwention it here?
"hat were you talking about? What wevre you referming to 1t

for? You asked hir: "Was it the Chicago Tribune leak after

Midway?®® What we™e you talking about in connection with the

Pearl Harbor investigatlon?

Captain Saffordi: He rale a staterent relative to the

general seourlity ani1 I 4141 not I{now at the tire what he was

talking about .
Mr. Murphy: Well, you say there:

| "Inol lentally, tell the full story of this to #42
(Adriral Halsey) and explaln that 45 (AAmirsl Wilkinson)

tried to stop the prosecutlon anl1 attendiing publliclty

but #24 (Big JRR) insisted (to glve publiclty to hir-
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t'{ Witness Saffori Questions by: Mr, Murphy

| Wwho was g1ving publicity to himgelf? Who 4141 you wean

there, somrebody looking for heailines ani, if so, who wase

1t7 Whor 111 you mrean?

| Captain Saffori:J. R. R, stool for Joseph R. ReAronA,
My, Murphy: Who?
Captain SafforAi: Joseph R, RedronAd, Director of Naval

Comrunications.

Mr. Murphy: Was he your superior?

! Gaptain Safford: He was Iy superior.
I

Mr. Murphy: Well, now, let re read the whole sentences
" Tnoidentally, tell the full story of this to AA-

| miral Halsey."

1 What 114 you mean by that, "Tell the full story %o A
riral Halsey? About the leak orv what?

|

|

1 Captain Safford: About the atterpts to keep that out

|

~ of the newspapers aninot let the Jepanese know that we had
i

solved thelr m1e.

Mr. Murphy: In other wordis, you were planning your at-
tack in onse there was a hearing and you were wondering about
the publicity they got in (hicago pn4i were wondering what

publioclty you would get, orT what?

Captain Safford: I was not thinking about publiclty.

e e S S ——

Mr. Murphy: Well, what were you thinking about? That

{8 what lar puzziedi on. I arnot ciear on it yet. Tou

. L
- s =
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Witness SafforAd Questions by: Mr, Murphy

. wanted Alriral Halsey to know about all the publiolty they

got in Ghicago about that inocident, 1s that right?
Captain Safford1: It may not be oclear.
Mr., Murphy: %Well, now, you expnlain it. I 4o not want to -
o nfuse you, What 4114 you mwean by that sentence, - it 1s

. your sentence, - in that paragraph?

Captain Saffori: The Japanese hai tesken the precautlon

of ohanginz their cole about a week before Miiway ani putting
a new one in., The Chicazo Tribune's story was promptly no-

ticed by the Navy Departmrent censors ani killeAd.

Mr. Murphy: What was that?
Captain Saffori: And killed. It was not repested, that

Stanley Johngton story.

Mr. Murphy: what story agaln?

Captain Safford: The story made out by Stanley Johnston.
; Mr, Murphy: Stanley Johnstont?
Captaln Saffori: Yes.
Mr. Murphy: Oh, he was the ranaging eiltor or assistant
editor of the Chicago Tribune, was he, or a reporter?
(aptaln Safford: He was a Teporter.
Mr. Murphy: A reporter, I should say.

| Captain Saffori: When the question of a prosecutlon

oare up botu Adriral Wilkinson ani Captaln McCollumr 114 thelr

bests to atop it because they gnews tnat wouli nave greal puo-
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———— s —

licity and tip off the Japanese.

Mr. Murphy: Well, 111n't t hey have a very. proper nurpose
for stopping it and wasn't 1t because they 111 not want to
let the Japs know that we hal oracke?l their code? Wasn't
that their reason?

Captain Safford: The publiolty 411 tell the Japs that we

had cracked their ooi1es ani a few 1ays after the Grani Jury

they 1141 ohange their codie agein. It set us baok.

|
|
;l Mr. Murphy: Well, the fact 1s that Adriral Wilkinson,
l

you gay, tried to stop the prosecution ani publiclity anq

wasn't his reason and Aon't you know that his reason for not

| wanting to o through with the trial was that we would have

| to spread on the court recoris at Chiocago the faot that we

had broken the codle ani the mechanl cs of it in orier to have

any jury oconviot? Isn't that so, or 4o you know that?

Captain Safford1: I 4o not know. I was not in on all the

N 1etalls.

ii Mr. Murohy: You hai been writing a --

; Captain Safford: I 4o know he had been trylng to stop 11:,.
: ¥r. Murphy: You had been wrlitlng a Hiatory, gou sald, of

that period and as one who was writing a history you woulA

| know sore detalls on 1t, wouldn't you? Do you know why 1%

| wae stoppeq?

|

Captain Safford: It was not stoppen. Taey went on with Xt.
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Mr. Murphy: Well, they went on with it but they i1
not 4isclose evidence about the m4es, 1141 they?
Captain Safford: But the ll.'Iapa changel thelr codens Just
the sare. '
Mr, Murphy: Well, at any rate, to go on with your
letter. You 8ays
"AAriral Wilkinson triedl to stop the prosecution
and atteniing publioity but #24 (Big JRR) insisted (to
give publioity to hirself and to #25 (Little JRR) anA4
wme backed up by #29 (Airiral Horne) ani #28 (Adriral
King)."
In other worig, 10 you think those four were all t:t'y:lng
to get publioity out of 1t?
Captain Safford: Not AAriral Horne ani Adrir2l King.
Mvr. Murphy: Well, who'is "Little JRR"?

Captain ®ffori: That was Adriral Reironi's younger

brother.

My, Ilurph;}: Who?
Captain Saffori: AAmriral Redroni's younger brother.
Mp, Murphy: AnA you f elt then that your superior, #4-
riral Redrond, and his younger brother were trylng to have

this trial in Chiocago so that they would get publioclty, 1s
that right?

Captaln Safford: Y 114.
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2 | Mr. Murphy: (Realing)
3 "8, Do you know if any of t he following weve
L oallel as witnessee by #36 (Roberts Comrission)?
6 ~ “(a) #5 (Adriral Wilkinson)
04 n{b} #9 (MoCollum)
7 t(g) #0 (Kvramrer)
8 n{4) 6 (AdAriral Turner)
v | o9, Were the JD files in GZ custody or any mes-
10 !E mges fror these files ever subrmitted to #36 (Roberts
5 2 Cormission)?®
E Ll | What answer 111 .,he mwake to that?
‘, S Captaln Safford: Kramer never replled to that letter
é | %
i o Mr. Murphy: Well, 411 you ever talk to himr about that?
T Captain Safford: I have never talked to hiw. |
s :: Senator Luc%ae: w1ll the Oongreaamaﬁ ylelAl
18 : Mr. Murphy: Yes.
LO Senator Lucas: Do I understani you to say, sir, that
“? | Captaln Krarmer never replied to thils letter?
21 ] Capt ain Safford: I hove never received a reply of any
e }E sort fror (aptain Krarer.
6 f Senator Lucas: Thank you. That is all.
Shef ~~ .
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| Witness Safford Questions by:

"30. Were #5, (Admiral Wilkinson), #9 (McCollum),

| #10 (Kramer), or anyone else, cautioned or warned, or in-
| structed not to ever mention the events of #136 (December 6,

| 1041) and #137 (December 7, 1941) or the investigations

sonducted by #36 (Roberts Commission)? In this connection,
I am sending you #35 (Roberts Report) by ordinary ship's
mail. I will comment on it in further correspondence.”

i- What did you mean by that? Were they instructed not
to mention the events of December 6 and 7?2

Captain Safford: I was just asking for information.

Mr. Murphy: Did you suppose they had been stopped
|discussing the events of December 6 and 7% .
Captain Safford: I was wondering i1f they had the facts.
Mr. Murphy: What is that?
Captain Safford: I was wondering if they had the facts
and was asking for information.

Mr. Murphy:

was he not?

Well, sir, McCollum was under Admiral Noyes,

Captain Safford: McCollum was under Admiral Wilkinson

and so was Kramer.

|

Mr. Murphy: And you told us here that you remembered

lﬂiﬂtinctly that meeting of January 14 and 15 at which Wilkinson
and McCollum were present. Did not you tell us about a

meeting on January 157

I beg your perdon.

I withdraw that.
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There was Redmond, Noyes, you and some others.

Captain Safford: This was in Naval Communications.

Mr. Murphy: Yes. Wilkinson and McCollum were not there,

r

is that correct?

I Captain Safford: Wilkinson and McCollum were not there.

Mr. Murphy: 7You did say the order came down from

| Admirel Stark, did you not?

L Captain Safford: As I understood, or from Admiral

| Ingersoll, I do not know which. -
Mr. Murphy: When you made that statement did you mean
| to imply or to infer that. there was anything improper about
what you were told to do at that meeting?

Captain Safford: Which do you mean, sir?

Mr. Murphy: I am speaking of the meeting where you
sald you were told to destroy certain notes and you were
s0ld to stop the whispering campaign against Kimmel, and

you vere told to stop rumors. You have been asked questions

about that.

At one time you said you did not see anything wrong

E 4ith it or you would not have done it, and at another time

you said you did not see anything wrong with it at the time.
The papers in the country carrying that story had drawn

something sinister from it. Did you mean to imply that

I
I these wers the men that had to destroy official papers? Did

I
” you meegrn anything like Thet?
Capvalp cesioice: Not offlicial papers.

-
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What I was trying to find out --

I did not mean anything wrong, I thought it meant
it would all be done openly.

I was trying to check 1t.

The Chairman: The time for recess has arrived.

The Chair would like the committee to remain for a
few minutes in executive session.

We will recess until 10:00 o'clock tomorrow.

(Whereupon, at 4:00 olclock p. m., the committee
recessed to 10:00 o'clock of the following day, Tuesday,

February 5, 1945.)
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What I was trying to find out --
I did not mean anything wrong, I thought it meant
it would all be done openly.
I was trying to check 1it.
The Chairman: The time for roceuﬁ has arrived.
The Chair would like the committee to remain for a
few minutes in executive sesslon.
We will recess until 10:00 o'clock tomorrow.
(Whereupon, at 4:00 olclock p. m., the committee

recessed to 10:00 o'clock of the following day, Tuesday,

February 5, 1945.)




